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HISTÓRIA SKORO SÚČASľÁ 

alebo 

SÚČASNOSŤ UŽ TAK TROCHU HISTORICKÁ 

Hovorime s FhĽr. Da.miánom Kováčom, ĽrSc., riaditeľom 
Ústavu experimentálnej paycholÓgie pri SAV v Bratislave 

e skoro až symbolické ak v jednom roku a· čeekoelo
venaki psychológovia pripomínajú /a spolu a nimi i celá 
naša vereJnost/ s~časne v2.nik novodobých deJin naqich né
rodov i počiatok novej etapy vývinu psychologických vied. 
A nie Je to len Bj -Olika . Je to akar vyJadrenie hlbokeJ 
spoločenskej súvislosti: bez socialistického zriadenia by 
naša psychológia nebola na takej úrovni ako je dnes. 

~oci dvadsať rokov od inštitucionalizovania základné
ho psychologického vysku.mu /založením samostatného psycho
logického laboratória SAV - l,IV,1955; predchodcu dnešného 
Úata,u experimentálnej paycholÓgie/ nepatrí svojou dÍžkou 
medzi zvlášť okrúhle jubileá - pretože je to minuloeť rov
nako i aúčaanoať - napriek tomu môžeme icb považovat zs 
historické. Svoju historičnoeť·ai získali významom, vply
vom na celý nasledovný vývin a akceleráciu slovenskej 
/v širšej súvislosti aJ českosloven kej/ psychol;gie. Pre
dovšetkým tým 1 že sa psychológia z~čala budovať na princí
poch marxistickej metodol~Ógie vied, na experimente, na 
princípoch matematickej exaktnosti, biologickej a fyziolo
gickej orientácii. 

·Podobne by sme mohli hovorit: aj o druhom, "malom" 
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jubileu, ktoré nie je vonkoncom malé. O desiatom výročí za
loženia prvého medzinárodného psycholoBického časopisu v 

kreJinách socialistického spoločenstva, Studia paychologica. 
eaaopisu, ktorý ja veľmi význ8JIJilj sproatredkovate~, komuni
kačná báze medzi paycholÓgmi socialistických krajín. A nie
len medzi nimi. Studia peychologica prispievajú vo veľkej 
miere k prenikaniu marxiatickeJ paycholÓgie medzi nemarxia 
ticky orientovaných paycholÓgov. 

P:ri príležitosti obidv.och jubileií sme zašli za riadi
teľom Ústavu experimentálnej paycholÓ!;ie pri SAV v Brati 
slave, eúdxuhom dr.Damiánom Kováčom DrSc., aby sme mu polo
žili niekoľko otázok, 

CTÁ'&A: 

Sudruh riadi te1', 
hodnotiť vývin 
cbologického vý
lých tridsať ro
by ste to mohli 
vy Jadrit: 7 

Dr.D. KOVÁČ: 

tieto udalosti 
štatistiky, tak 
bilné čísla, 

keby ate mali 
základného pay
skumu za uuLvnu
kov u nás, čim 

najadekv,tnejšie 

Keby sme sa dali 
vyjadriť éislami 
by to boli hori
vždy nad sto, 

nad sto, nad sto, lebo VY.Voj psychológie na Slovensku zazna
menal po II . s ve toveJ voJne nie~oľko násobný vzrast, ak be
rieme do úvahy len tie bežné kvantitatívne ukazovatele. Ak 
by sme zobrali túto · odpoveď z teoretického hl'adiska, tak by 

som povada.l tak isto, že aa urobilo ohromne veľa, pretože 
inštitucionalizovanie základného výskumu znamenalo vytvorenie 
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profesionálnych výakumnikov 1 ktorí ·nielen technicky, ale za

angažovaním mohli vytvárať nové fakty. Ale keď si vezmem 

praktickú stránku veci a ma~ by som odpoYedst na otázku, no 

čo z toho má spoločnosť odborná tak som trochu skeptický, 

pretože fakt je ten, že na prijatie, akceptovanie psycholo

gických poznatkov sú potrebné isté širšie odborné aj spolo

čeneké podmienky . No a tu, ako keby sa zaostávalo, takže 

platí naďalej takáto kabinetné meta~ora 1 že keby všetci psy

chológovia v základnom výskume vymreli, žeby to možno málo

kto pocítil, Na rozdiel od pekArov . 

OTÁZKA: Vaše osobné subjektívne pocity, ktoré máte pri tomto 
výročí? 

tr.KOVÁČ : Predovšetkjm som rád aj nerád, že ,som sa dožil ta

kénoto výročia. R'd preto, že sa už dá v niečom pokračovať, 

budovať, ústev je už do určitej miery vybavený, aspoň druhí 

vidia veľa pozitívnych čŕ t . A nerád preto, že keď si vezmem 

iba len zámery, ktoré som chcel realizovať za posledné roky, 
a čo som z toho realizoval 

OTÁZKA: Ktoré napríklaďi' 

Ľr.KOVÁC: Ešte som nenapísal solídnu knížku. Niet proste na 

to čas . Prvú takú editorskú prácu som urotil, keď som ocho

rel. revdojsk mi to pripomína aj samého I.P. Pa vlova, ktorý 

napísal svoju prvú knižku, keď si zlomil nohu. A ue mal 

vtedy okolo šestdesiat rokov. 

OTÁ~KA: To zn~men á , že práca v Ústave, predovšetkým tá zák-

ladná, oraanizačná Vám odčerpáva mnoho tvorivých síl.: 

tr.KOVÁČ: Ani by s om to t ak celkom nepovedal. Nie je to orga

nizačná práca, ktorej u nás - vzhl'acom na vel'k:ost nášho ústa

vu - nie Je tak vera, aby sa to nedalo zvládnuť. Ale v zák -
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lad om výskL.lllle je silná tendencia stále ísť po novom. A túž

ba hľadať vždy nové a nové odvádza človeka od toho, čo pred

tým už spracoval, aby sa pritom dôslednejšie pristavil,roz

širíl a aj dopracoval. Výskumné údaj e, ktoré sme za toto ob

dobie na našom úetave získali, by postač ili na napísanie 

niekoYko desiatok knih. Faktom je, že za to obdobie sme na

písali trinásť, alebo štrnásť, s aj to sú práce väčáinou 

kolekt:ívne. 

OT.faKA: Nazdávam se. 1 l;e to je do určitej miery aj na škodu 

veci 1 predovšetkým v tom, že sa ťažšie zachováva 

širšia bádateľská kontinuita. Veľmi jasne sa to 

tiež napríklad odráža, ak to zovšeobecníme na celú 

psychológiu, v malej syntet~zécii teoretických 

poznatkov a ich prenikaní do praxe. Ak by sme zos

tali pri našej téme I tak napríklad sa o vašom ústa

ve medzi dowácou i zat.raničnou psychologickou ve

rej1 osťou sa vera vie ., avšak do akej miery zaaahu

je tento jeho vplyv, ak mélže za 0 ahovat', do akej 

miery zasahuje BJ do š iršieho spoloč ~nského rámce. 

Dr.KOVÁČ: lt.ohol by som nadviazať na to, čo som povedal pred 

chv:írou. Základná aktivita je úspešná vtedy, ak je v celko 

vom kontexte celkovej odborneJ práce. Povie~ to percentuál

ne: na krajinu ako je Če skoslovensko by malo byt odhadom 

päťkrát toľko psychológov v oblastiach psychologickej apli

kácie a desať razy toľko .v oblaeti rutinnej praxe, at,y moh

li zúžitkovať všetky výsledky, ktoré základný výskun: zhro

maždil. 

OTÁZKA: To nie je len vec kvantitat ívneh o rastu, ale ej ot á z

ke vzájoiimého spojenia zák la dného výskumu a apliká

cie, a l e aj tiež už spomínanej syntetizácie a zovšeo-
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QT,(ZKA: Yášl.lstav je al=o tak u1bilizovan,y: ako ate ui sám 
povedali, a a~o Je to Mb.otvené vo vjhl'adovom p1,1-

ne lovens-kej akadémie do ro.ku 1990, Aké je výskum
ná pere ektíva Ú~tavu'i' ~o čo sa chcete v nm:lech1jú
cich - ak sa to tak dá povedať - zamerať . 

Ľr . KOVÁČ: Aby sme sa dobre rozumeli, ná ústav nie je stabi
lizovaný v tom zmysle, žety bol dobudova iy . Ľobucovaný by 
bol vudy, ·eby sn;e wal i v každon. z našich štyrocn očdeleni 

po päť; sedem odborn 1oh pracovníkov e pri~erar~ po~et pomoc

ných zlo ži ek . Oo sa tS•ke teruatickeJ orie nt~cie, experimen 
tálne ps~cholÓgia v historic~om slede m.3la SVOJU domenu v 
poznávacích procesoch. To zod,roveč!s možnostiam exi:erime -
tover.ia najviac. Ke.., so malo ta::ýchto veľ1ýc:h 1"dotiacr: 
pltroveť prv~ cek8aa - aj keď to nebola celá dekéča, ale 
veľa do nich ned ýba , pre-r.ože ešt.e pred zalo~ením psycho
logického laboratória v roku 1955, tu bolo rojro~né obdobie 
v rámci filo~ofického ústavu, tak tá prvá dekada bola meto 
dologické, pripravovali sme na základný výsku.ru po st.ránke 
metodologickej, vrátane ideologickej i v~eobecno-teoretic
kej; ~ druhej fáze, to znamená v rokoch šesťdesiatych už 
začala t~ wonotemstická profilácie na poz ávacie procesy 

elicom vyrazne . .Existovalo len oddelenie všeobecnaL psycho
lÓgie a inži ierskej psycholÓgie . Vei.ovali sme sa procesu 
vnímania. Vtedy vznikli interfunkčoé a iné zovšeobecne ·e. 
V dekáde 70 .a BO.r okov hlavným problémom je pam~ť, k€oy 
so • sa mal vyjadriť po starom, a po novom, prolle~stika 
uchovévania informácií. keby so~ mal isť ešte ďalcj,mali 

by s111a skoučiť pr i myslení, To by mohla byt' taká sti•učná 

etralegická línia náJho experi.!tent~lneho bádania. 

CTÍ. KA: .ľrečo ste v te„ o dekóóe vyšli práve s ramäťou. 

Ak sa pozrieme na túto kontiruiču , tak by salo
~iclcy ~iaóalo nadviazať na vníruenie myslením a 

nie pamäťou . Pa~eť je tu akousi odbočkou. 

Dr . KOVÁli; Veľmi sirávnel Prišli eme na to, že hovoriť o 
vnímaní bez oznenie pamäti n:e je možné . Pretože vnímanie 
a pe~ät sú dva vel~i blízke javy, ktoré sa oddele1e nedajú 
skúmať , Potom z nášho h:ľ!.idiska skti.n.lanie pamäti pred mysle
ní;u, je odbočka, ktorá však sIĽ.eTuje k vy .i:;ej syntéze ,k uce
lenejšiem u chápaniu kognitívnych proce~ov, 

OTÁZIO:: O pi'lť ro.::ov končí táto ciekAda a vy tudete uz&tvé
ret etapu svojho bádania v obla~ti pamäti. flénu

·ete vydať nejakú publikéciu, ktor~ by zhŕnala 
ziskané ~oznatky? 

Lr .KCVÁe: Kým odpoviem na "úto otázku chcel by som rozname
ns t! , ~e existuje putlik"cis, ktorá zhŕňa po:watlcy z oblast i 
v imanie . Zhoao11 okolnosti vyšla po nernec.cy . Volá sa Vi
suelles w&hrneme1, - sei Anteil am Ver·l1alten 1Vizuslne vní
manie - je o podiel v regulácii správania/. Vyšle v roku 
1970 . Táto präca mala tiež výjst v overa vä~!om rozsahu aj 
v slovenčine a mala byt: akým.si zé.klsdným zhrn11j1kim dielom 
o vtímani. Pot.cm keď sme už začali rozmýšľať o pamäti, po
vedali sme si, že počkáme s týmto vydaním, kým sa neozrej
mia niektoré aspekty pamäti . Medzitym vyjde už prvá publi
kácia o pamäti, toré by·sa mala objaviť už tohto roku 
/ur.Šipo~/ . Bude to vlastne udalosť v základnom výskume, 

pretože napísať pô~~dn~ prácu ia základe empirických expe
rimeútálny ch údaJov, aby čo odstavec to nové zistenie, 
znamená desať ro~ov experimentálnej práce. 
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becnenia, pretože praktickí psycholÓgovia musia 
dostávať poznatky uťči tým §(?ÔS Obom a pracované ••• 

Dr .KOVÁČ: Máta pravdu. Ale ak dov líte jeden taký "ka
círsky" názor. To čo bezprostredne žiada prax, neodborná 
prax, od základného výskumu , to už v základnom výskume nie 
je už dávno aktuálne, to my už dávno vieme. Základný vý
skum svoje novinky tvorí z chýbajúcich miest v sy téme a 
priznám sa aj z náhod . Všetky nové smery výskumu boli ved
rajšie produkty, a l ebo lepšie i:ovedané zle postavené ex
perimenty, v ktorých sa nekontrolovali 1.trčité podmienky. 
Tak sa mi podarilo o bjaviť napríklad fa~tor viacjazyč
nosti, alebo faktor laterálnej preferencie . To sú veci, 
ktoré som nikdy nechcel robiť, a ktoré sa mi v experimen
te objavili n~hodne. 

OTÁZKA: Ak sa vrátime k našej téme rozhovoru . Pôvodne začal 
~stav pracovať na problémoch z oblasti všeobecnej 
psychológie • .• resp . problematike poznávania .Postup
ne s~ je.ho záber rozšíril až po experimentálnu psy
chol ogiu osobnosti. Najmä tá pos l edné oblasť je re
lativne nová a vo svete málo rozpracovávaná. V jed
nom článku, ktorý som nedávno čítal, ate vymedzili 
t ri základné prís t upy .ku skúmaniu osobnosti: feno
menologick,ý, paychometrický a experimentálny, ktoré 
ste do sť striktne od ee a oddelili. Nazdivsm sa, že 
toto odderovanie nie je celkom možné, pretože pre 
vedecký pokrok a pletí to pre oblaeť psychológie 
osobnosti zvlá~ť,je valmi dôležitá integrácia fak
tov, metÓd1 prístupov a pod, To iba na okraJ, Te
raz otázke . Sú perspektívy, ak prejdeme z mi.1.ulosti 
do budúcnosti, rozšíriť experimentálnu metodolo giu 
ešte o ďalšie oblasti? 
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Dr.KOVÁO: na riek tomu, že náš ústav mé dobrú per pektívu 
dalšieho kvantitatívneho i kvalitatívneho rozvoja, neráte
me s ďalším rozšírením výskumného záberu. Skôr naopak mys
lím ei, že je potrebná väčšia intenzita ako extenzita. 
OTÁZKA: Napriek tomu ukazuje sa - naJmll z hlediska apolo-

~enekej objednávky - ako keby v základnoru vý~kume 
chýbal sociálnopsycl iologický pohrad. To znamená 
experimentálne skúmanie tých činiteľov, ktoré tvo
ria v hierarchickom pohľade najsilnejšie a naj
komplexnejšie podruienky utvárania osobnosti člove
ka. Myslím si, že experimentálna sociálna peycho
lÓgia by bola vyvažujúcim prostriedkom vzhradom 
na iné prístupy - napríklad sociologizujúce. 

Dr.KOVÁČ: Ak by vývoj bol priaznivý pre rozvoj paycholÓ
gie - a ja verim 1 že buóe .- predstavoval by som si to tak
to. Ústav experimer:tá'l11ej psychológie by mal naďalej ostať 
tou zložkou, ktorá bude viac prispievať k poznatkovej zé
kladni psychologických vied . Discipliny by sa ani nemali 
rozširovať. Už vzhľadom na doterajšiu tradíciu. 

OTÁZKA: Aký je véš názor na zavádzanie psychológie do pra-
xe, kon~rétne v oblasti priemyslu? 

Dr.KOVÁČ: Nemožno začať stavať psychologické pracovisko 
jedným človekom. Overa účinnejšie je mať v jednom priemy
selnom podniku jednu solídne vybudovanú bunku, peyeholo 
gickú jednotku, ako v deéiatich podnikoch po jednom alebo 
v pätnástich nikoho . Jeden psychológ sa v podniku celkom 
stratí. Je odkázaný · na istý morálny aj iný nátlak laickej 
vera jnoet i. 
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OTÁZltA: Keby 3te mali porovnať váš Ustav s ústavom podob
ného profilujúceho charakteru, ktoré existujú na 
svete, ako by ste mohli hocnotit výsledky vašej 
práce. l,arái!am na jednu myšlienku I ktorú som kde
si čítal, v ·torom sa hovorilo o vašom experimen
t1Hnom prfatupe alco o "slovenskej experimentálnej 
.líkole". 

Dr.KOVÁČ: Ja som toho názoru, že ss ne~á a nedá porovnávať 
práca dvoch pracovisk, pretože všetko je Jedinečné. A nemá 
sa porovnávat z dvoch dôvodov. Po prvé, druhých poznáme rue 

nej ako seba, u.ž tu vzniká jedna "experimentálna chyba" 
a po druhé, že seba máme radšeJ. Ale pretože som už nietol'
ko razy poruši_ svoJe zásaay, urobím to aj teraz. Ústavy 
tohto typu ako je náš sú len v socialistických krajinách, 
pretože proresionálné výskumné centrá v kapitalistických 
krajinách v takom komplexe ako predstavujú naše akadémie 
nie sú. To je všeobecne známe. V J SR je Inin i tut r.:ax~lsn
cke, ktorý však nemá zďaleka tol'.ko ústavov ako naša SAV. 
Napríklad vôbec nemá psycholobický ústav. Bre~gelmanova 
skupina pôsob:! v psychiatrickom inštitúte v lliníchove. 
Preto najlepšie sa môžeme porovnať len so eocialiatickými 
k:raJinsmi. Vzhl'adollJ 1:: nim môžeme povedat, ~e po prvé pat
rime k nejetarä:i'm psyohologick:ým ústavom. Nejstari§i je 

pravdepodobne psychologický ústav maďarskej akadémie vied, 
ktorý vznikol ešte pre II. svetov~u vojnou, Jeho zameranie 
však nie je experimentálne. Potom jet~ psychologický ústav 
rwnunskej akadémie vied, ktory vznikol približne v to~ iat 
obdobi ako ná§ ústav. Ale iné krajiny ako napríklad NDR ne · 
má pri akadémii psychologický ústav, noci má také osobnosti 
ako je prof.Kli.x. V Poľsku sa nedávno osamostatnila jedne 
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zložka na čele s prof.Obuchcwakim v rámci Eilozoficko - eocio 
logického ústavu. Pred dvoma rokmi bol o zelo~ené psychologic
ké laboratórium v Bulharsku. 1.rebruára 1972 sa konštituoval 
paycholo~ický úetav AV ZSSR. 
Myslim 1 ~e to nebude vyzerať prehnané ak poviem, že vznik a 
existencia nášho ústavu pri Akadémii do istej miery zohral 
svoju pozitívnu úlohu pri vzniku psychologických ústavov v 

iných soc_ialistick,ych krajinách, 

OTÁZYJ..: Máte na mysli tiež vplyv, ktoré zohrali konferencie 
podunaJských kraJín v Smoleniciach? 

Dr,KOVÁC:Áno. 

OTÁZKA: Keby ste mali porovnávať váš ústav s ústavmi čisto 
experimentálneho charakteru, ktoré existujú vo 
svete? 

Dr.KOVÁČ: Toto porovnanie je vel'mi taka urobiť z jednoduché 
ho dôvodu: ani jeden z akademických uetavov nie je profilu
júco experimentálny. Samozrejme okrem toho nejnovšieho,kto
rý vedie prof .Lomov v Moskve. Čo sa tý\::a iných inštitúcií, 
ktoré majú vo evoJom názve zahrnutý ''experimentálny" napr. 
v Insbrucku je katedra experimentálnej psycholÓgie, aj tie
to majú odliäné zamerania. 

Po~ľe môjho názoru výhodou nášho ústavu je to, že sa neza
oberá len zaznamenávaním dát, čieto experimentáln;ym spôso
bom, ele kombinujeme metÓ.dy e:xperiment,nne i neeXJ,erimen
Ulne. 

OTÁZKA: Studia psychologicke. Je to jedin,ý viacJazyčný ča
sopis, ktorý existuje v sociali~tických krajinách. 
Aké aú dalšie perspektívy tohto čeaopisu? 
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Dr.KOVÁČ: Predtým, než tento časopis existoval som bol na 

jednom medzinárodnom podujatí, kde sa zišli paycholÓg ovie 

socialistických krajín, aby prediskutovnli medzi iným aj o 

otázka založenia medzinárodného časopisu. M_y sme mali už 

povolenie vydávať časopis. Napriek tomu som čakal, čo sa 

stane. Tri hodiey sa táto spoloč1osť avile a dohodli sa 

len na tom v akom jazyku budú rokovať. Ukázalo sa, že si 

t uá cia nebola kompetenčne zrelá, eby nejaký štát prebral 

na sebe vydávanie takého časopisu. Preto sme sa rozhodli 

postupova e inak. Začali sme v našom časopise pub l il::ovs ť 

aj cudzojazyčné články. O niekoľko rokov sme začali vy

chádzať len cudzojazyčne. A tak sa stal náš časopis medzi

nerodným fÓrom. ~usím povedať, že Studia psycholo e ica 

bol tým momentom, ktorý nám doslova otvoril dvere do sveta. 

A nielen nám, ale ej celej socialistickej ps,:,cholÓgii.Keď 
som pred niekol'kými rokmi diskutoval s prof. Lomovo~ · iný

mi kolegam i zo socialistickych krajín na túto tému, všetci 

jednoznačne zastávali stanovisko I že Stud .ie psychologica 

robí marxistickej psych olÓgii neoceniteľné služby, Prvý 

článok, ktorý bol u nás publikovaaj, bol od prof.Lomova 

"Psychol.Ógia a teória odrazu" , A terito článok, ktorý vy

.šiel po anglicky, sa teraz cituje po celom svete. Keby bol 

vyšiel v ruštine, možno by takú odozvu nebol. zanechal. 

OTÁ"!XA: Za 1~átke obdobie existencie Studia ps,Ycholo f ica 

dosiahol tetto časopis aj značnú svetovú populari

tu, l,iohli by ste uviesť neJaký konkrétny dôkaz? 

Lr.KOVÁČ: Vo svete vych6dza v s.účasnosti osemsto až tisíc 

psycholocick_ých časopisov. ~lový re1erátový časopis, ktorý 

vych éd za vo Švajčiarsku, ktorý robi rešerše z dvesto naj

dôležitejších časopisov. A St dia psycholo~ica Je medzi 
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nimi. r,'.yslim, že je to dostatočnj dôkaz, ked' napríkloa uvá

žime, že nie sú tam ani Voprosy psychol.ogii. 

A aké sú perspek-tívy? V naalecu~úcich rokoch nepredpokladám, 

žeby vo vyd év ani Studia psychologica nastali nejaké Z8sadné 

zmeny, Porstatná zmena by mala nastať v tom, že by sa mala 

výrazne zlepšiť spolupr áca so zahraničn~mi redaktormi, pre

tože zo zahraničia nedostávame vždy tie najkvalitnejšie prí 

spevky a veľa r&zy je to dosť namáhavé technicko-organizačná 

práca . Lruhá vec, ktorá nás v súčasnosti tr áp i sú odberate

lia. Aj v tom sme podnikli určité kroky. Toho roku sme uro

bi li nábor, ktorý zvýši l odbyt o 20 i . 

OTÁzy..A: Spom.í11eli ste zahraničných redoktorov. Ktorí sú to? 

Dr.KOVÁ<'.!: Zahraniční Členovia rei'akčnej rady a zároveň zahra

niční redaktori sú tí, ktorí boli ne II.PodunaJských dňo ch v 

Smoleniciach. Je to predovšetkým akademik Lomov, ďalej prof . 

Klix a ďel!íí . 

OTÁZKA: Ked' ste hovorili o dobrých službách, ktoré robí váš 

časopis socialis l ickej psycho ló gii vo svete, prišlo 

mi na um, že by sme potrebovali prinajmenej ešte je

den podobný časopis, ttorý by mohol mať trochu všeo

becnejšie zamerauie ... Také čosi ako je v Poľsku -

Polish PsJcholo~ical Bulletin . 

Dr.KOVÁČ: Ak sa ne vydávanie časopisov pozeráme zo širšieho 

hľadis~e , ukaz~je sa, že_ tendencie je presne opačné: vydriva

nie časopisov bude sa inte&rovať a nie rozširovať . Súvi~í 

s tým, že šírenie vedec~ých iní'ormácií časopismi Je veľmi 

neefektívne. P.otom ak sa dívame ne naše pomery, mali by 

ame už dnes uvažovať o lepších prostriedkoch výmeny infor-

Al 
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inrormácií ako sú časopisy. Ja osobne vidím budúcnosť časo
pisov asi tak, že bude existovať málo časopisov, ~toré budú 
uverejňovať najz!lsadnejl!ie syntetizované informácie. Okrem 
toho bude existovať niekol~o referátových žurnálov, ktoré 
pokryjú fakticky celú psychologickú produkciu. 

Ďakujem za rozhovor . 

ZhovAral aa Ján Vopólenský 

PRÁCA PSYCHOLÓGA 

Elena Vel'asová 

K PROBLEMATIKE 

PROFESIONÁLNEJ ORIENTÁCIE A ADAPTÁCIE MLÁDEŽE + 

Súčasná profesionálna štruktúra produktívneho obyvateľ

stva odzrkad~uje rozvoj materiálno-technickej základne spo
ločnosti. Podľa posledných komplexných údajov, ktoré sú 
spred piatich rokov, robotnici v českosloven~kej socialis
tickej republike tvoria až 58,2 percenta produktívneho oby
vaterstva, teda vyše polovice. Vel~ú časť, a to 43,17 per
centa tvoria robotníci do 30 rokov. Rozdiely medzi oboma re
publikami sú zanedbateľné - v ČSR tvorí robotnícka mládež z 
celkového počtu robotníkov 33,45 percenta a v SSR J6,6 per
centa. Z hJ'adiaka kveli:fikačnej a vzdelanostnej úrovne je 
práve táto časť robotníckej triedy na vyššom stupni. V o
boch republikách sú rozdiely v kvali.ľikačnej úrovni diev
čat, kto rá zaostáva za kvalifikačnou úrovňou chlapcov,le-
bo čast dievčat po krátkom zaučení nastupuje priamo do 
pracovného pomeru. 

Vzdelanie nie je samoúčelné. Je prípravou 11a budúce 
povolanie, do ktorého budú mladí ľudia nastupovať v čase, 
ked ao nášho života bude čoraz výrazneJšie zasahova~ vplyv 
vedy a technický pokrok. V nastupujúceJ fáze vedeckotech
nickej revolúcie sa popri rozvíjevúcej sa automaticke· vý-

+ 
Frispevok, ktorý odznel na konferenci:í ''Mladá generľ.cia 

robotníckej triedy e sociálne plá11ovanie", Smole1.ice 
4. - ; . december 1974 
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